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Uvod

Odbor za međunarodnu trgovinu (INTA) po prvi je put posjetio San Francisco i njegovo 
zaljevsko područje. Taj posjet uslijedio je nakon što je izaslanstvo posjetilo Washington 
tijekom ovog parlamentarnog saziva u veljači 2020. i studenome 2021. kako bi se sastalo s 
akterima na saveznoj razini. Ovog je puta u središtu interesa bila Kalifornija koja je peto 
najveće gospodarstvo na svijetu, s vodećim poduzećima u digitalnom, tehnološkom, 
financijskom i prometnom sektoru. 

Posjet je održan nedugo nakon sastanka na vrhu EU-a i SAD-a 20. listopada 2023. Prethodio  
je sastanku čelnika azijsko-pacifičke gospodarske suradnje (APEC) koji je održan u San 
Franciscu od 11. do 17. studenoga 2023. i sastanku na visokoj razini predsjednika SAD-a 
Bidena i kineskog predsjednika Xija Jinpinga. Posjet je stoga bio pravodobna prilika za 
promišljanje o trijadi odnosa između EU-a, SAD-a i Kine te uklanjanje rizika i razmatranje 
prilika u strategiji gospodarske sigurnosti EU-a. 

Tijekom trodnevnog posjeta članovi odbora INTA sastali su se s političkim akterima 
(kalifornijskim državnim senatorom Scottom Wienerom i savjetnicima zamjenika guvernera) 
i ključnim gospodarskim dionicima (Apple, Tesla, Nvidia i Mozilla, Lučka uprava u 
Oaklandu te organizacija German Accelerator koja pomaže uglavnom njemačkim 
tehnološkim start-up poduzećima) i akademskom zajednicom kako bi raspravljali o 
transatlantskim trgovinskim i ulagačkim odnosima, gospodarskoj sigurnosti i radu Vijeća za 
trgovinu i tehnologiju EU-a i SAD-a.

Osnovne informacije

Zaključci sa sastanka na vrhu EU-a i SAD-a od 20. listopada poslužili su kao dobar prikaz 
stanja njihovih odnosa. Oni pokazuju da se EU i SAD i dalje slažu u pogledu geopolitičkih 
pitanja, posebno s obzirom na nezakoniti agresivni rat Rusije protiv Ukrajine. Međutim, 
dogovor o dvama glavnim trgovinskim ciljevima sastanka na vrhu – globalnom sporazumu o 
održivom čeliku i ciljanom sporazumu o ključnim mineralima – nije postignut, što jasno 
pokazuje stav vlade SAD-a koja smatra da bi se poticanje trgovinske otvorenosti moglo 
negativno odraziti na izborima. 

Posjet je održan neposredno nakon štrajka sindikata Ujedinjenih radnika u automobilskoj 
industriji (United Auto Workers – UAW) 2023. Štrajk radnika Forda, General Motorsa i 
Stellantisa započeo je 15. rujna 2023. te je okončan između 25. i 30. listopada kad su 
postignuti okvirni dogovori kojima su ispunjeni brojni zahtjevi sindikata, posebno u pogledu 
plaća, prekovremenog rada i mirovina. 

Odbor INTA posjetio je SAD u tjednu koji je također bio važan za umjetnu inteligenciju. 
Poklopio se s donošenjem izvršne uredbe predsjednika Bidena o umjetnoj inteligenciji, 
izjavom čelnika skupine zemalja G-7 o Hirošimskom procesu umjetne inteligencije te 
sastankom na vrhu Konferencije o umjetnoj inteligenciji održanom u Londonu 1. studenoga. 
Ta su se pitanja stoga također našla i na dnevnom redu rasprava odbora INTA s relevantnim 
akterima u Kaliforniji, posebno u pogledu uloge Odbora u Vijeću za trgovinu i tehnologiju.

Posjet izaslanstva odbora INTA odvijao se gotovo usporedno s posjetom izaslanstva 
odbora ITRE (Odbor za industriju, istraživanje i energetiku). Ta su dva odbora u potpunosti 
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surađivala i unaprijed koordinirala svoje programe te su organizirali dva zajednička sastanka, 
sastanak s generalnim konzulima država članica i posjet sveučilištu Stanford. Nedavni je 
posjet odbora JURI (Odbor za pravna pitanja) San Franciscu odboru INTA također pružio 
korisne uvide koji su mu pomogli u pripremi posjeta njegova izaslanstva. Posjetu je 
doprinijela i suradnja s novoosnovanim uredom EU-a za vezu u San Franciscu, koji je bio vrlo 
korisna točka za kontakt i mjesto održavanja sastanaka. 

Sažeta izvješća sa sastanaka

Tijekom trodnevnog posjeta održano je dvanaest sastanaka na kojem su se članovi odbora 
INTA imali priliku sastati s različitim dionicima: od sindikata do političara te članovima 
akademske zajednice do privatnih dionika.

Izaslanstvo odbora INTA održalo je opsežan sastanak s tehnološkim poduzećima. Posjet je 
započeo obilaskom tvornice Tesla u Fremontu i raspravom o politikama u kojoj su članovi 
odbora razmijenili mišljenja s globalnim trgovinskim strategom, direktorom za javnu politiku 
i razvoj poslovanja u Europi te pridruženim Općim vijećem. U Cupertinu su se sastali s 
potpredsjednicima Applea odgovornima za globalno upravljanje nabavom i opskrbom te 
intelektualno vlasništvo. Istog su se dana sastali i s predstavnicima Nvidije, odnosno s 
voditeljem tehnološke politike, globalnim voditeljem programa AI Nations i voditeljem 
odnosa s vladama EU-a. Članovi odbora također su razmijenili mišljenja s glavnim 
zastupnikom Zaklade Mozilla i glavnim pravnim službenikom u poduzeću Mozilla 
Corporation. Isto tako, članovi odbora sastali su se s predstavnicima organizacije German 
Accelerator kako bi razgovarali o izazovima i mogućnostima za europska start-up poduzeća u 
Silicijskoj dolini. 

Tijekom misije posjetili su i luku Oakland, važno središte međunarodne trgovine. Uprava luke 
istaknula je kako jaz između SAD-a i Kine za njih predstavlja nove izazove te je predstavila 
brojna ulaganja u ozelenjavanje lučke infrastrukture. 

Članovi odbora također su imali priliku posjetiti Kalifornijsko sveučilište u Berkeleyu i 
Sveučilište Stanford, vodeće svjetske istraživačke i obrazovne ustanove. Sastanak s 
istraživačima Kalifornijskog sveučilišta u Berkeleyu koji su članovi sindikata UAW bio je 
prilika za razmjenu informacija o skepticizmu sindikata prema međunarodnoj trgovini, 
trgovini između EU-a i SAD-a u automobilskom sektoru i usponu kineskih proizvođača 
automobila kao konkurentnih aktera na tržištu električnih vozila u nastajanju.

Bilo je teško organizirati sastanke s kalifornijskim saveznim i državnim političarima. Članovi 
odbora naposljetku su uspjeli održati sastanak s kalifornijskim državnim senatorom Scottom 
Wienerom i Evanom Readeom, savjetnikom za međunarodne poslove zamjenice guvernera 
Kalifornije Eleni Kounalakis. Oba su sastanka pružila korisne uvide o tome kako ojačati 
odnos EU-a i Kalifornije. 

Glavne teme

Odbor INTA je tijekom sastanaka jednoglasno raspravljao o sljedećim pitanjima koja 
odražavaju stajalište odbora i Parlamenta. 

(1) Europska strategija gospodarske sigurnosti
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Jedno od glavnih pitanja o kojem se raspravljalo tijekom posjeta bila je gospodarska 
sigurnost, posebno s obzirom na to da su Komisija i Visoki predstavnik 20. lipnja 2023. 
objavili Europsku strategiju gospodarske sigurnosti. U strategiji se, među ostalim, predlaže 
preispitivanje Uredbe o provjeri izravnih stranih ulaganja, uredbe EU-a o kontroli izvoza robe 
s dvojnom namjenom te će se ispitati koji sigurnosni rizici mogu proizaći iz stranih ulaganja 
Unije. Odbor INTA je u okviru daljnjih mjera na temelju strategije organizirao saslušanje na 
temu gospodarske sigurnosti u tjednu koji je prethodio posjetu i na njemu je usporedio 
američki, japanski i tajvanski pristup gospodarskoj sigurnosti. Komisija je 4. listopada izdala 
preporuke državama članicama usmjerene na četiri tehnološka područja za koja je 
najvjerojatnije da će predstavljati najosjetljivije i najneposrednije rizike povezane s 
tehnološkom sigurnošću i neovlaštenim otkrivanjem tehnologija, a to su: napredne 
poluvodičke tehnologije, tehnologije umjetne inteligencije, kvantna tehnologija i 
biotehnologija. 

Razmjena informacija s tehnološkim poduzećima u Kaliforniji bila je korisna za 
razumijevanje razmjera učinka izvršne uredbe predsjednika Bidena o ulaganjima Sjedinjenih 
Američkih Država u određene tehnologije i proizvode važne za nacionalnu sigurnost ima u 
predmetnim zemljama te je li to znatno oštetilo, usporilo ili ubrzalo samodostatnost Kine u 
proizvodnji takvih tehnologija i kako je to utjecalo na kalifornijska poduzeća koja se snažno 
oslanjaju na Kinu u pogledu svojih lanaca vrijednosti i prodaje. Članovi odbora INTA izrazili 
su zadršku u pogledu prilično fleksibilne i široke primjene američke definicije nacionalne 
sigurnosti za koju se čini da obuhvaća širok raspon gospodarskih sektora. 

(2) Bilateralni gospodarski/trgovinski odnosi i uspješnost Vijeća za trgovinu i tehnologiju

Na svim se sastancima raspravljalo i o uspješnosti Vijeća za trgovinu i tehnologiju kao 
foruma za razmjenu najboljih praksi i suradnju u pogledu regulatornih pristupa. Posjet se 
podudarao s nizom najava relevantnih za Vijeće za trgovinu i tehnologiju, odnosno s 
izvršnom uredbom predsjednika Bidena o umjetnoj inteligenciji, izjavom čelnika skupine G-7 
o Hirošimskom procesu umjetne inteligencije te sastankom na vrhu o umjetnoj inteligenciji u 
Londonu i najavom Sjedinjenih Američkih Država da više neće podržavati pregovore o 
odredbama o protoku podataka, njihovoj lokalizaciji i izvornom kodu u okviru inicijative za 
zajedničku izjavu o e-trgovini, o kojoj se raspravljalo na gotovo svim sastancima. 

Članovi odbora razmijenili su mišljenja o tome kako Vijeće za trgovinu i tehnologiju može 
pomoći u premošćivanju jaza između EU-a i SAD-a, s posebnim naglaskom na umjetnoj 
inteligenciji, poluvodičima, povezivosti i normizaciji. Raspravljalo se i o pitanju treba li te 
sektore regulirati na državnoj ili saveznoj razini u SAD-u i ispitali kako SAD procjenjuje 
zakone koje je Unija predložila ili donijela. Sugovornici su se uglavnom složili da 
neobvezujući kodeksi ponašanja neće biti dovoljni za pružanje dostatne razine sigurnosti i 
zaštitnih mjera u pogledu umjetne inteligencije. Neki su sugovornici istaknuli da su nailazili 
na poteškoće u postizanju odgovarajuće razine pristupa za pripremu i savjetovanja uoči 
sastanaka Vijeća za trgovinu i tehnologiju. 

Učinak Zakona o smanjenju inflacije

Izaslanstvo je također dalo svoj uvid o učinku američkog Zakona o smanjenju inflacije na 
kalifornijsko gospodarstvo otprilike godinu dana od njegova stupanja na snagu. Sugovornici 
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su potvrdili da se Zakonom o smanjenju inflacije pružaju brojni poticaji za dekarbonizaciju, 
primjerice u pogledu lučke infrastrukture. Potvrdili su i da je Zakon o smanjenju inflacije 
izravno utjecao na odluke o ulaganju, primjerice u pogledu proizvodnje električnih baterija. 

Osim toga, članovi odbora INTA raspravljali su o izgledima za uspjeh pregovora između EU-
a i SAD-a o ciljnom sporazumu o ključnim mineralima kojim bi se omogućilo da se prema 
proizvođačima iz EU-a postupa na isti način kao i prema proizvođačima iz SAD-a u okviru 
Zakona o smanjenju inflacije. Izaslanstvo je istaknulo kako bi to pomoglo u uspostavljanju 
jednakih uvjeta tržišnog natjecanja između proizvođača iz EU-a i SAD-a te uklanjanju nekih 
diskriminirajućih aspekata Zakona o smanjenju inflacije.

Regulatorna suradnja EU-a i Kalifornije

Izaslanstvo je istaknulo važnost regulatorne suradnje između EU i Kalifornije na političkoj 
razini. Članovi odbora naglasili su širinu i koherentnost europskog zelenog plana, a posebno 
ambicioznu reformu sustava EU-a za trgovanje emisijama kojom ga se nastoji proširiti na 
pomorski promet i stvoriti zaseban novi sustava za trgovanje emisijama za zgrade i cestovni 
promet. Također su naglasili kako bi treće zemlje trebale novi mehanizam za ugljičnu 
prilagodbu na granicama, koji je priložen reformi sustava trgovanja emisijama, smatrati 
poticajem za dekarbonizaciju i donošenje politika određivanja cijena ugljika na isti način kao 
i Kalifornija. Članovi odbora razmijenili su mišljenja o kalifornijskom pristupu propisima o 
umjetnoj inteligenciji na političkoj razini, uspoređujući ih s pristupom Unije ocjenjujući je li 
zakonodavstvo na državnoj razini primjereno u nedostatku zakonodavstva na saveznoj razini. 

(3) Gospodarski odnosi EU-a, SAD-a i Kine

Lanci vrijednosti nekih od kalifornijskih poduzeća koja je posjetilo izaslanstvo odbora INTA 
snažno su povezani s Kinom. Sugovornici su naglasili da je potrebno biti na oprezu kad je 
riječ o pojmovima kao što su smanjivanje rizika i razdvajanje. Većina sugovornika istaknula 
je da se razdvajanje od kineskog gospodarstva ne čini održivom opcijom s obzirom na visok 
stupanj međuovisnosti tih dvaju gospodarstava. Stanje trgovine potvrđuje da, iako se 
trgovinski deficit SAD-a s Kinom 2022. nastavio povećavati, izvoz iz SAD-a u Kinu i uvoz iz 
Kine nastavili su rasti već treću godinu zaredom, bilježeći jasan oporavak od pada 
zabilježenog 2020. Čak i kad je riječ o smanjivanju rizika, sugovornici su naglasili važnost 
jasne i precizne definicije pojmova kako bi se spriječila spirala protumjera i omazde, među 
ostalim i s obzirom na utjecaj Kine na opskrbu sirovinama ključnima za zelenu i digitalnu 
tranziciju. Sudionici su primili na znanje i informaciju o porastu kineskog izvoza električnih 
vozila na baterije i antisubvencijskom ispitnom postupku kojeg je predsjednica Komisije von 
der Leyen najavila u svojem govoru o stanju Unije 13. rujna 2023. Prepoznali su 
konkurentnost Kine u visokotehnološkom sektoru, od automobilske industrije do poluvodiča, 
te konstatirali da je to ostvareno snažnom javnom financijskom potporom. 

Zaključci i daljnji koraci

Unatoč tome što se posjet ad hoc izaslanstvo dogodio krajem parlamentarnog saziva, pružio je 
ključne informacije o perspektivi Kalifornije o pitanjima koja su od velike važnosti u 
transatlantskoj trgovini i gospodarskoj raspravi: gospodarska sigurnost, smanjivanje rizika, 
regulatorna suradnja u digitalnom sektoru, dekarbonizacija, regulacija umjetne inteligencije te 
budućnost Vijeća za trgovinu i tehnologiju. Posjet je bio posebno koristan za uspoređivanje 
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washingtonske perspektive o tim pitanjima, pri čemu je Kalifornija državu koja je bliža 
europskim posebnostima nego ostale. 

Konkretno, izaslanstvo je iz prve ruke imalo priliku saznati o učinku primjene američkih 
mjera kontrole izvoza i izlaznih mjera provjere. To su pitanja kojima će se Parlament i 
odbor INTA posebno morati pozabaviti u bliskoj budućnosti prije objave paketa o 
gospodarskoj sigurnosti koja se očekuje 24. siječnja. Paket će uključivati reviziju Uredbe o 
provjeri izravnih stranih ulaganja, nakon čega će uslijediti sastavljanje bijele knjige o kontroli 
izvoza, kao i inicijativa o izlaznim ulaganjima. 

Nadalje, izaslanstvo je radilo na razmatranju sljedećih pitanja na dnevnom redu Vijeća za 
trgovinu i tehnologiju. 

Kad je riječ o daljnjim koracima potrebno je:

– nastaviti pratiti razvoj događaja u trgovinskim i gospodarskim odnosima EU-a i SAD-a 
te iskoristiti znanje stečeno tijekom misije kako bi se izgradilo stajalište Parlamenta o 
transatlantskim trgovinskim odnosima, gospodarskoj sigurnosti, kontroli izvoza i 
provjeri ulaganja;

– nastaviti razmjenu mišljenja o transatlantskoj trgovini u odboru INTA, skupinama za 
praćenje i tehničkim informativnim sastancima. O ishodu misije već se izvješćivalo na 
sastanku odbora INTA 27. i 28. studenoga 2023., a nekoliko skupina za praćenje u 
SAD-a također se sastalo nakon posjeta i sastanka na vrhu EU-a i SAD-a; 

– osigurati kontinuirani demokratski nadzor nad Vijećem za trgovinu i tehnologiju i 
njegovim radnim skupinama u kojima pitanja trgovine imaju vodeću ulogu te ponovno 
pozvati, prije i nakon sljedećeg političkog sastanka, Unijine supredsjednike, izvršnog 
potpredsjednika Dombrovskisa i izvršnog potpredsjednika Vestagera, na razmjenu 
mišljenja u suradnji s drugim odborima Parlamenta čiji se nadzorni rad odnosi na Vijeće 
za trgovinu i tehnologiju; Peti sastanak Vijeća za trgovinu i tehnologiju koji se trebao 
održati u SAD-u nekoliko je puta odgođen. Očekuje se da će biti organiziran početkom 
2024. Belgijsko predsjedništvo Vijeća također namjerava održati sastanak Vijeća za 
trgovinu i tehnologiju u prvoj polovici 2024. Ta dva sastanka Vijeća za trgovinu i 
tehnologiju vjerojatno će biti posljednji 2024. s obzirom na predstojeće europske i 
američke izbore; 

– održavati korisne kontakte uspostavljene sa sugovornicima u Kaliforniji poduzimanjem 
sljedećih koraka:
o nastavkom razmjene relevantnih zbivanja s uredom za vezu EU-a u San Franciscu 

i uredu za vezu EP-a u Washingtonu, posebno uoči i nakon sastanaka Vijeća za 
trgovinu i tehnologiju, kao i s glavnim konzulima država članica u San Franciscu;

o organiziranjem sastanaka (fizičkih ili internetskih) sa sugovornicima s kojima se 
nije bilo moguće sastati tijekom posjeta, uključujući državne senatore, dionike i 
europska poduzeća sa sjedištem u različitim državama (u jednom slučaju takav je 
sastanak organiziran naknadno za dionika koji se nije mogao sastati s 
izaslanstvom dok se nalazio u Kaliforniji).

Prilog: Konačna verzija programa 
Priopćenja za medije EP-a u vezi s posjetom izaslanstva 
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POSJET
ODBORA ZA MEĐUNARODNU TRGOVINU (INTA)

SAN FRANCISCU I NJEGOVOM ZALJEVSKOM PODRUČJU, OD 30. LISTOPADA DO 
1. STUDENOGA 2023.

KONAČNA VERZIJA PROGRAMA

Ponedjeljak, 30. listopada 2023. San Francisco
9:00 – 11:30 Tvornica Tesla u Fremontu – sastanak i obilazak pogona

13:00 – 14:00 Sastanak sa savjetnikom za međunarodne poslove zamjenice guvernera 
Kalifornije Eleni Kounalakis 

14:00 – 14:45 Kratko izvješće zamjenika voditelja ureda za vezu EU-a u San Franciscu 

15:15 – 17:00 Sastanak s predstavnicima luke Oakland, obilazak morskih lučkih 
objekata i informativni sastanak 

17:30 – 19:00 Sastanak s predstavnicima sindikata Ujedinjenih radnika u 
automobilskoj industriji (UAW) i posjet laboratorijima Kalifornijskog 
sveučilišta u Berkeleyu 

Utorak, 31. listopada 2023. San Francisco

8:00 – 9:00 Jutarnji sastanak s generalnim konzulima država članica 

10:00 – 12:00 Sastanak u Appleu i obilazak pogona 

15:00 – 17:00 Sastanak u Nvidiji 

Srijeda, 1. studenoga 2023. San Francisco

8:30 – 9:25 Zaklada Mozilla 

9:45 – 10:30 Sastanak s kalifornijskim senatorom Scottom Wienerom 

11:30 – 13:15 Sveučilište Stanford – radni ručak i posjet kampusu 

13:30 – 14:30 Sastanak s organizacijom German Accelerator 

Završetak posjeta izaslanstva
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Parlamentarno izaslanstvo za trgovinu sljedeći tjedan u San Franciscu
Priopćenje za tisak
 

INTA  

 

25.10.2023. – 16:45 

 

Izaslanstvo Odbora za trgovinu od pet zastupnika u Europskom parlamentu posjetit će 
San Francisco i područje zaljeva od 30. listopada do 1. studenoga .
Zastupnici u Europskom parlamentu planiraju posjetiti tvornicu automobila i luku Oakland, 
gdje će se sastati s nadležnim tijelima, a u Berkeleyu će se sastati s predstavnicima sindikata. 
Zastupnici će održati sastanke i s predstavnicima visokotehnoloških poduzeća i poduzeća koja 
proizvode poluvodiče te razmijeniti mišljenja na Sveučilištu Stanford. Očekuje se i da će 
zastupnici u Europskom parlamentu održati raspravu s izaslanstvom članova kalifornijske 
Skupštine.

Izaslanstvo će predvoditi predsjednik Odbora za međunarodnu trgovinu (INTA) Bernd Lange 
(S&D, DE), a činit će ga Elżbieta Katarzyna Łukacijewska (EPP, PL), Inma Rodríguez-Piñero 
(S&D, ES), Miapetra Kumpula-Natri (S&D, FI), potpredsjednica Izaslanstva za odnose sa 
SAD-om i Marie-Pierre Vedrenne (Renew, FR), potpredsjednica odbora INTA.

Izjava
„Daljnja prilagodba naše gospodarske strategije bit će središnja tema našeg posjeta Kaliforniji. 
Neovisno o tome raspravljamo li o poluvodičima, proizvodnji automobila ili kritičnoj 
infrastrukturi, moramo osigurati da je svako ograničenje koje uvodimo u otvorenu trgovinu 
prilagođeno, ograničeno i djelotvorno. Želimo čuti izravno od kalifornijskih radnika, poduzeća 
i političara kako pristupaju svojoj gospodarskoj strategiji i kako bi Unija, Sjedinjene Američke 
Države i treće zemlje trebale surađivati u tom pogledu, bilo da je riječ o unutarnjim ili stranim 
ulaganjima ili kontrolama izvoza. Posjet će također biti od velike važnosti za razmjenu 
mišljenja o regulaciji digitalnog svijeta, posebno kad je riječ o digitalnoj trgovini i 
mogućnostima jačanja Vijeća za trgovinu i tehnologiju u tu svrhu”, izjavio je Bernd Lange.

Kontekst
Europska unija i Sjedinjene Američke Države imaju najveći bilateralni trgovinski i ulagački 
odnos u svijetu. Njihovi trgovinski odnosi posljednjih nekoliko godina obilježeni su 
nesuglasicama, poput onih koje je prouzročio Zakon o smanjenju inflacije i prethodne mjere 
SAD-a u pogledu čelika i aluminija. Vijeće za trgovinu i tehnologiju EU-a i SAD-a osnovano 
je 2021. radi koordinacije ključnih globalnih trgovinskih, gospodarskih i tehnoloških pitanja te 
produbljivanja transatlantskih trgovinskih i gospodarskih odnosa. Tijekom sastanka na vrhu 
EU-a i SAD-a 20. listopada u Washingtonu obje su se strane složile da će nastaviti pregovore, 
ali sporazum o čeliku i aluminiju još nije sklopljen, a napredak u pogledu ciljnog sporazuma o 
ključnim mineralima nije vidljiv.

Dodatne informacije

 Rezolucija o otvaranju pregovora o sporazumu o jačanju međunarodnih lanaca opskrbe 
kritičnim mineralima sa Sjedinjenim Američkim Državama (18.10.2023.)

https://www.europarl.europa.eu/news/hr
https://www.europarl.europa.eu/meps/hr/1909/BERND_LANGE/home
https://www.europarl.europa.eu/meps/hr/1909/BERND_LANGE/home
https://www.europarl.europa.eu/meps/hr/96791/ELZBIETA+KATARZYNA_LUKACIJEWSKA/home
https://www.europarl.europa.eu/meps/hr/125043/INMA_RODRIGUEZ-PINERO/home
https://www.europarl.europa.eu/meps/hr/125043/INMA_RODRIGUEZ-PINERO/home
https://www.europarl.europa.eu/meps/hr/124735/MIAPETRA_KUMPULA-NATRI/home
https://www.europarl.europa.eu/meps/hr/197502/MARIE-PIERRE_VEDRENNE/home
https://policy.trade.ec.europa.eu/eu-trade-relationships-country-and-region/countries-and-regions/united-states_en
https://www.europarl.europa.eu/thinktank/hr/document/IPOL_IDA(2023)740087
https://www.europarl.europa.eu/thinktank/hr/document/EPRS_BRI(2023)754554
https://www.europarl.europa.eu/news/hr/press-room/20231016IPR07310/trade-committee-chair-parliament-expects-wto-compatible-results-at-eu-us-summit
https://www.europarl.europa.eu/news/hr/press-room/20231016IPR07310/trade-committee-chair-parliament-expects-wto-compatible-results-at-eu-us-summit
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 Predsjednik Odbora za međunarodnu trgovinu:Parlament očekuje rezultate sastanka na vrhu 
između EU-a i SAD-a koji su usklađeni s pravilima WTO-a 

 Rezolucija Parlamenta o budućnosti odnosa EU-a i SAD-a (26.7.2021.) 
 Skupina Europskog parlamenta za strateško promišljanje:Transatlantski odnosi:SAD i 

Kanada 
 Multimedijski paket o trgovinskim odnosima EU-a i SAD-a
 Odbor za međunarodnu trgovinu

 

Ref.: 20231024IPR08208

https://www.europarl.europa.eu/news/hr/press-room/20231016IPR07310/trade-committee-chair-parliament-expects-wto-compatible-results-at-eu-us-summit
https://www.europarl.europa.eu/news/hr/press-room/20231016IPR07310/trade-committee-chair-parliament-expects-wto-compatible-results-at-eu-us-summit
https://www.europarl.europa.eu/doceo/document/A-9-2021-0250_HR.html
https://www.europarl.europa.eu/factsheets/hr/sheet/174/transatlantic-relations-the-us-and-canada
https://www.europarl.europa.eu/factsheets/hr/sheet/174/transatlantic-relations-the-us-and-canada
https://multimedia.europarl.europa.eu/hr/topic/eu-usa_17601
https://www.europarl.europa.eu/committees/hr/inta/home/highlights
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Predsjednik Odbora za međunarodnu trgovinu: Parlament očekuje 
rezultate sastanka na vrhu između EU-a i SAD-a koji su usklađeni s 
pravilima WTO-a
Priopćenje za tisak
 

INTA  

 

18.10.2023. – 17:21 

 

Predsjednik Odbora za međunarodnu trgovinu Bernd Lange (S&D, Njemačka) danas je 
uoči sastanka na vrhu EU-a i SAD-a koji će se održati u petak u Washingtonu izjavio:
„U ovoj turbulentnoj geopolitičkoj klimi moramo iskoristiti vjerojatno posljednju priliku koju 
aktualna Komisija i vlada SAD-a imaju za uklanjanje prepreka trgovini. Ipak, trebali bismo 
ostati vjerni našim vrijednostima, propisima i predanosti međunarodnom trgovinskom sustavu. 
Sklapanjem ciljanog sporazuma o ključnim mineralima sa SAD-om uspostavili bi se jednaki 
uvjeti, a poduzećima sa sjedištem u EU-u pružila bi se prilika da sudjeluju u američkim lancima 
opskrbe za proizvodnju baterija za e-vozila. Time bi se uklonio dio štete koju je prouzročio 
Zakon o smanjenju inflacije. Taj bi nam sporazum mogao pomoći i da zajedničkim snagama 
osiguramo bolju zaštitu radničkih prava u našim ključnim lancima opskrbe mineralima. 
Međutim, taj sporazum moramo sklopiti u potpunosti u skladu s multilateralnim pravilima i 
mehanizmima koje je razvila Međunarodna organizacija rada, kao i vlastitim regulatornim 
pristupima te isključivo u partnerstvu s našim trgovinskim partnerima.

Drugi glavni rezultat sastanka na vrhu mogao bi biti okvir za budući globalni sporazum o 
održivom čeliku i aluminiju. To bi trebao biti međukorak prema rješenju kojim bi se trajno 
ukinule 232 protupravne carinske pristojbe koje je uveo bivši predsjednik Trump i 
odgovarajuće protumjere EU-a. Time bi se osigurala pomoć i pravna sigurnost za mnoge 
sektore s obje strane Atlantika koji su u posljednjih nekoliko godina pretrpjeli znatnu štetu. 
Ipak, ne bismo trebali pristati na sklapanje sporazuma pod svaku cijenu, nego bismo trebali 
osigurati da je ono u potpunosti u skladu s pravilima Svjetske trgovinske organizacije. To znači 
da bi se, ako koristimo svoje postojeće instrumente trgovinske zaštite za rješavanje problema 
netržišnog viška kapaciteta, oni i dalje trebali temeljiti na objektivnim ispitnim postupcima, a 
ne političkim razmatranjima. Europska unija ni na koji način ne smije pristati na okvir koji nije 
u skladu sa Svjetskom trgovinskom organizacijom, koji bi oslabio multilateralni trgovinski 
sustav i doveo do još većeg protekcionizma i rascjepkane globalizacije. Sporazumom bi se 
također trebalo zaštititi i poštovati postojeće zakonodavstvo Unije, uključujući mehanizam za 
ugljičnu prilagodbu na granicama.

Ako se oba sporazuma sklope, vrijedit će samo na razini Unije te bi ih Europski parlament 
trebao odobriti prije nego što stupe na snagu. Neka od ključnih pitanja koja će Parlament morati 
uzeti u obzir pri odobravanju sporazuma su usklađenost s pravilima Svjetske trgovinske 
organizacije, očuvanje vlastite regulatorne neovisnosti i doprinos održivijoj trgovini. Spremni 
smo brzo djelovati na temelju ishoda sastanka na vrhu.”

Kontekst

https://www.europarl.europa.eu/news/hr
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Predsjednik Europskog vijeća Charles Michel i predsjednica Europske komisije Ursula von der 
Leyen predstavljat će Uniju na sastanku s predsjednikom SAD-a Joeom Bidenom u 
Washingtonu 20. listopada na 27. sastanku na vrhu EU-a i SAD-a. Posljednji takav sastanak 
održan je u Bruxellesu 15. lipnja 2021. Parlament je u rezoluciji koju je usvojio u rujnu pozvao 
Komisiju da obavijesti vladu SAD-a da bi se sklapanje ciljanog sporazuma o ključnim 
mineralima trebalo smatrati samo prvim korakom prema rješavanju svih zabrinutosti EU-a u 
pogledu neriješenih trgovinskih napetosti u odnosima EU-a i SAD-a.

Dodatne informacije:
Ured Bernda Langea (S&D, Njemačka), predsjednika Odbora za međunarodnu trgovinu, e-
pošta: bernd.lange@europarl.europa.eu telefonski broj: +32 228 45 555

https://www.europarl.europa.eu/meps/hr/1909/BERND_LANGE/home
https://www.europarl.europa.eu/committees/hr/inta/home/highlights
mailto:bernd.lange@europarl.europa.eu

